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در این کورانی که ظرفیت حریقی در قواره جنگ 
جهانی را دارد، غرب یکی به میخ می کوبد یکی به نعل. 
در حالی که تلاش می کند، اوکراین را برای مقاومت در 
برابر ماشین جنگی روسیه تقویت کند با صدای بلند تکرار 
می کند که با روسیه وارد جنگ نمی شود. به اوکراین 
نیروی نظامی نمی فرستد. منطقه ممنوع هوایی اعلام 
نمی کند. اینها همه برای بهانه ندادن به پوتین جهت 
تسری شعاع جنگ فراتر از ابعاد روسیه و اوکراین است. 
مشخصا جنگ اگر کنترل شده پیش نرود، سناریو ناکام 
می ماند. از این رو آنچه باید از نگاه روسیه ادامه پیدا کند 
نوعی جنگ حداقلی، کنترل شده و با حجم عظیمی 
از تحریم های بین المللی برای ضربه زدن به اقتصاد و 
هیمنه روسیه است. تا الان که سیر حوادث مطابق ذائقه 
غربی ها جلو رفته است. هر چه کارت های روسیه از فوریت 
استفاده برخوردارند، کارت های غربی ها در قالب تحریم 
و تحدید برای بازدارندگی نیازمند زمان هستند. غربی ها 
برای به فرجام رساندن برجام تعجیل داشتند تا بتوانند 
از زهر بریدن شریان های نفت و گاز روسیه در معادلات 
اقتصاد جهانی بکاهند. روسیه اما بازی را خواند. آن ها در 
بازی مهارت شگرفی دارند. راحت شدن خیال غرب از 
برجام یعنی تمرکز و فشار مضاعف بر روسیه. پس برجام 
باید معلق شود که در دو ماه گذشته شد. آن چه برجام 
را تعلیق کرده، منویات روسیه برای اهرم مذاکراتی در 
کیفیت حل و فصل تجاوز به اوکراین است یا حداقل 
مفری برای تنفس زیر فشارهای تحریمی است. اولیانوف 
در توئیتی معنادار گفت که دیگر تلاش برای احیای 
برجام نمی کنند. ممکن است آمریکا ناکامی برجام را در 
تضمین خواهی نامتعارف روسیه برجسته نماید و این 
گونه هم روابط ایران با روسیه را مخدوش و هم از کسری 
از تعهداتش شانه خالی کند. مشخصا تحرکات روس ها ، 
به واسطه حرکت مبتنی بر منافع ملی کشورشان در رای 
ممتنع به قطعنامه علیه تجاوز آن ها بود. این مناقشه برای 
ایران ترکیبی از فرصت تهدید ایجاد کرده است. درنگ در 
بهره وری از هر کدام در وقت مقتضی می تواند، خودش را 

تبدیل به عکسش کند. 

 غرب یکی به میخ می کوبد 
یکی به نعل 

تسلیت رهبر معظم انقلاب در 
پی درگذشت استاد فاطمی نیا

پیامی  صدور  با  انقلاب  معظم  رهبر 
درگذشت عالمِ واعظ حجت الاسلام آقای 
حاج سیّدعبدا... فاطمی نیا را تسلیت گفتند. 
متن پیام به این شرح است: بسم ا... الرحمن 
الرحیم درگذشت عالمِ واعظِ درس آموز، 
جناب حجت الاسلام آقای حاج سیّدعبدا... 
.. علیه را به خاندان  . فاطمی نیا رضوان ا
گرامی و همه ی صاحبان عزا و ارادتمندان 
و مستفیدان ایشان تسلیت عرض می کنم. 
اطلاعات گسترده و بیان جذاب و لحن 
شیرین این عالم محترم، منبعی پرفیض 
برای جمع زیادی از جوانان و راهجویان 
بود و فقدان آن مایه ی تأسف و انده است. 
از خداوند متعال مسألت می کنم که رحمت 
و غفران خود را شامل حال ایشان فرماید و 

پاداش وافر به ایشان عنایت کند.
 سیّدعلی خامنه ای ۲۶ اردیبهشت ۱۴۰۱

 دیدار نمایندگان مجلس 
هفته آینده با رهبرمعظم  انقلاب

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
گفت: نمایندگان مجلس چهارشنبه هفته 
آینده با رهبر معظم انقلاب دیدار می کنند. 
حجت الاسلام علیرضا سلیمی، درباره زمان 
برگزاری انتخابات هیات رئیسه در اجلاسیه 
سوم مجلس یازدهم، اظهار داشت: انتخابات 
هیات رئیسه مجلس در جلسه علنی روز 
۴خردادماه( برگزار خواهد  چهارشنبه )
شد. عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
از  پس  نمایندگان  کرد:  بیان  اسلامی 
برگزاری انتخابات هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی، با رهبر معظم انقلاب دیدار 

می کنند. 

 تبریک رئیس جمهور 
به رئیس جدید امارات

رئیس جمهور در پیامی با تبریک انتخاب 
شیخ محمد بن زاید آل نهیان به عنوان 
رئیس جدید دولت امارات متحده عربی 
اظهار امیدواری کرد که سنگ بنای توسعه و 
پیشرفت روابط دو کشور که در زمان رئیس 
فقید این کشور بنیان نهاده شد، در راستای 
منافع دو کشور گسترش روزافزون یابد. 
... سید ابراهیم رئیسی در این پیام  آیت ا
اظهار امیدواری کرده است که سنگ بنای 
توسعه و پیشرفت روابط دو کشور جمهوری 
اسلامی ایران و امارات متحده عربی که در 
زمان مرحوم شیخ خلیفه بن زاید آل نهیان 
رئیس فقید این کشور بنیان نهاده شد، در 
دوره ریاست ایشان نیز با حکمت و درایت و 
در راستای منافع دو کشور، گسترش یافته و 
با همکاری دو طرف شاهد تعمیق روزافزون 

روابط فی مابین در تمامی زمینه ها باشیم. 

اظهارات مداخله جویانه 
آمریکا درباره ایران

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
پیامی اظهاراتی مداخله جویانه را درباره 
برخی مطالبات مردمی در ایران مطرح 
کرد. در حالی که وزارت اطلاعات اخیرا 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که دو فرد 
اروپایی با هدف سوءاستفاده از مطالبات بحق 
برخی از صنوف و اقشار کشور و تغییر جهت 
مطالبات عادی به سمت آشوب و بی نظمی 
اجتماعی وارد کشور شده بودند که توسط 
سربازان گمنام امام زمان)عج( از همان بدو 
ورود شناسایی و در زمان مناسب بازداشت 
شدند، ند پرایس، سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا در اظهاراتی مداخله جویانه 
درباره مطالبات مردمی ایران در صفحه 
توییترش نوشت: معترضان شجاع ایرانی 
پای حقوق خود ایستاده اند. مردم ایران 
حق دارند دولتشان را بازخواست کنند. او 
در ادامه گفت: ما از حق آن ها برای تجمعات 
مسالمت آمیز و آزادی بیان چه به شکل 
آنلاین و چه به شکل آفلاین)حضوری( 
و بدون ترس از خشونت و تلافی حمایت 

می کنیم. 

 عملکرد خوب دولت 
درباره کرونا 

با  عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
ارزیابی مثبت عملکرد دولت در مدیریت 
کرونا بر لزوم استمرار اقدامات پیشگیرانه 
در برابر این بیماری در کشورتاکید کرد. 
فاطمه محمدبیگی با اشاره به عملکرد وزارت 
بهداشت در زمینه مدیریت کرونا اظهار کرد: 
وزارت بهداشت دولت سیزدهم در مدیریت 
کرونا به ویژه حوزه واکسیناسیون کامل مردم 
خیلی خوب عمل کرد و سرعت عمل خوبی 
در تهیه واکسن و اجرای واکسیناسیون 
سراسری داشتند. وی گفت: با توجه به 
کاهش آمار ابتلا و همچنین فوتی های کرونا 
در کشور به لطف خدا در حال طی کردن 
روزهای سفید هستیم که این دستاورد 
مرهون تلاش مدافعان سلامت است؛ با 
تلاشی که این عزیزان کردند و امنیت 
خاطری که در خانواده ها ایجاد شده است 
این روزها شاهد شکل گیری مشاغل جدید 

و فعال شدن مجدد اقتصاد کشور هستیم. 

خبـــر

  سید قائم موسوی
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

رئیس قوه قضائیه: 

رسانه ها در انعكاس مطالبات مردم و كاهش جرم موثرند
عناوین مجرمانه در نظام قضائی کشور زیاد و رو به تزاید است

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه رسانه ها 
و روابط عمومی ها دارای کارکرد دوسویه 
هستند؛ هم منعکس کننده اقدامات و عملکرد 
دستگاه های مختلف هستند و هم به انعکاس 
نقطه نظرات، انتقادات، پیشنهادات و مطالبات 
مردم مبادرت می ورزند و از این منظر در تعالی 
و ارتقای دستگاه های حاکمیتی و دولتی نقش 
ویژه ای را ایفا می کنند. محسنی اژه ای به تبیین 
کارکرد و نقش ویژه رسانه ها و روابط عمومی ها 
به ویژه رسانه ملی در خنثی سازی عملیات روانی 
و ایذایی دشمن پرداخت و مشخصاٌ به تلاش 
مذبوحانه رسانه های معاند و بدخواهان نظام و 
مردم ایران برای مغشوش کردن اذهان مردم در 
مدت اخیر در ارتباط با اصلاحات اقتصادی دولت 
و اجرای طرح ملی توزیع عادلانه یارانه ها اشاره 
کرد. رئیس دستگاه قضا صمیمانه از شکیبایی، 
بصیرت، زمان شناسی و همراهی مردم با دولت 
در راستای پیشبرد اصلاحات اقتصادی و توزیع 
عادلانه یارانه ها تقدیر کرد و افزود: دشمنان 
و بدخواهان مردم و نظام ما به عملیات روانی 
و سایر شگردهای خود برای تحت تاثیر قرار 
دادن اذهان مردم پیرامون اجرای طرح مرتبط 
با ارز ترجیحی امید بسته بودند اما مردم بصیر 
و زمان شناس ما با همراهی و مساعدت خود به 

دولت، نقشه های دشمنان را نقش بر آب کردند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای به 
تبیین و تشریح مقوله اصلاحات اقتصادی و نیاز 
مبرم کشور به عملیاتی سازی و پیشبرد طرح های 
اصلاح گرایانه در حوزه اقتصاد به نفع معیشت 
مردم پرداخت و با برشمردن مواردی نظیر 
اصلاح ساختار بودجه، کنترل تورم و نقدینگی، 
ارتقاء عدالت اجتماعی و ساماندهی مقولات 
ارزی که تمامی صاحبنظران و نخبگان حوزه 
اقتصاد و حکمرانی متفق القول بر تحقق و اجرای 
آنها تاکید دارند، مشخصاً به موضوع اجرای 
طرح مرتبط با ارز ترجیحی و اتخاذ تصمیم 
درخصوص ارز ترجیحی اشاره کرد. رئیس 
قوه قضائیه در همین زمینه اظهار کرد: این 
طرح در زمره مصوبات مجلس و به منزله قانون 
است لذا دولت موظف به اجرای قانون است؛ 
از سویی دیگر هر میزان تأخیر در اجرای این 
طرح و اتخاذ تصمیم درخصوص ارز ترجیحی، 
دارای پیامدهای نامطلوبی برای اقتصاد کشور 
و معیشت مردم بود. قاضی القضات با تاکید بر 
اینکه عموم مردم به سهم خود باید از انفال و 
بیت المال بهره مند باشند، یکی از مزایای اجرای 
طرح مرتبط با ارز ترجیحی را ارتقا مقوله عدالت 
اجتماعی و بهره مندی بیشتر دهک های پایین 

درآمدی جامعه دانست و این مهم را نیز یادآور 
شد که باید در راستای تحقق هرچه بیشتر 
عدالت اجتماعی گام های بیشتر و بلندتری 
برداشته شود.  رئیس قوه قضائیه همچنین به 
افرادی که قصد برهم زدن آرامش روانی مردم 
و امنیت جامعه را دارند هشدار داد که با آنها 
مطابق قانون برخورد بازدارنده خواهد شد. 
قاضی القضات افزود: همه دستگاه های نظامی، 
انتظامی، امنیتی و از جمله قوه قضائیه باید در 
راستای کمک به پیشبرد اصلاحات اقتصادی 
به نفع معیشت مردم، تمام تدابیر لازم را اتخاذ 
کنند تا آرامش و امنیت مردم به موزات اجرا و 
عملیاتی سازی این طرح، بر هم نخورد. »کوتاه 
کردن فرآیند دادرسی« و »کاستن از عناوین 
متعدد و کثیر مجرمانه« دو دستور مشخصی 
بود که حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
مشخصاً به معاون راهبردی و معاون حقوقی 
دستگاه قضا صادر کرد و به آنها یادآور شد اکنون 
که نمایندگان مجلس با فضای ایجاد شده برای 
آنها و بازدیدهای شان از مراکز و مراجع قضائی 
با صعوبت و سختی کار همکاران قضائی آشنا 
شده اند، بهترین فرصت برای پیشبرد اموری 
نظیر»کوتاه کردن فرآیند دادرسی« و »کاستن 

از عناوین متعدد و کثیر مجرمانه« است.

سـرمقالـــه

فضای حاکم بر روابط میان مذاکره کنندگان حکایت 
از این دارد که طرفین هنوز هم  به برجام نیاز دارند و 
تمایل دارند که با توجه به داده های قبلی و تقاضاهایی 
که طرفین دارند به یک نتایجی برسانند  و خصوصا در 
منطقه تنش ها را کم کنند. با توجه به اینکه کشورهای 
ذی نفع در منطقه مثل ایران و عربستان سعودی نظرشان 
بر تشدید تنش در منطقه نیست. بلکه می خواهند منطقه 
آرام بماند تا زمانی که مسائل اوکراین و آسیای جنوب 
شرقی و مسائل چین و... نیز به نحوی حل و فصل شود. 
حال این نکته مطرح است که اختلافات بر سر مسائل 
اساسی است یا اینکه  طرفین منتظر هستند بحران 
دیگری که در اولویت است در اروپای مرکزی یا اوکراین 
حل و فصل شود و بعد در محیط آرام تری به این مساله 
بپردازند.  به نظر می آید که طرفین با توجه به تمایلی که 
دارند و خصوصا اروپایی ها که با توجه تحریم نفتی  وگازی 
روسیه در وضعیت نامطلوبی به سر می برند تا حدودی 
نظرشان بر این است که راه را باز کنند به نحوی که منابع 
انرژی ایران نیز به سمت غرب باز شود و ایران نیز  منابع 
انرژی خود را در اختیار بازار  اروپا قرار دهد.  بنابراین اروپا 
بیشتر شایق است تا آمریکا که مساله برجام به زودی حل 
و فصل شود. منتها چند مشکل در این راه وجود دارد که 
یکی در درون آمریکاست که معمولا نظرشان بر  این است 
که خیلی  نباید به ایران امتیاز بدهند؛ خصوصا در مساله 
خروج سپاه از لیست گروه های تروریستی و تحریم و 
یک سری تحریم های دیگری که ایران به درستی معتقد 
است باید رفع شوند. در هر صورت آنچه موضع گیری 
اروپایی هاست اینکه آنها تمایل دارند آمریکا را وادار کنند 
که یکسری امتیازاتی که ایرانی می خواهد به ایران اعطا 
کنند که برجام به نتیجه ای برسد. به نظر می رسد که در 
خود ایران نیز به خصوص در دولت  این تمایل وجود دارد 
که برجام به ثمر بنشیند. چرا که می بینند خواه ناخواه 
در دنیای اقتصاد باید مقداری هم با دنیا تعامل کنند 
تا بتوانند صادرات و واردات داشته باشند و بتوانند نفت 
را بفروشند و فضا هم برای سرمایه گذاری خارجی بازتر 
کنند. لذا به نظر می رسد که اقتصاد راه خود را می رود و 
اگر بگوییم جدای از برجام برنامه اقتصادی خودمان را به 
توافق پیوند نمی دهیم خیلی از این قضیه جواب مثبتی 
نمی گیریم چون خواه ناخواه باید به اندازه کافی سرمایه 
داشته باشیم و وقتی که به عراق و ترکیه گاز  و به چین و 
کشورهای دیگر نفت می فروشیم باید بتوانیم منابع خود 
را آزاد کنیم. در مجموع می توان اینگونه گفت که داریم 
به این سمت می رویم که درخواست ها را با اروپایی ها یک 
کاسه کنیم و بتوانیم اروپایی ها را به نقطه ای بکشانیم که 
آمریکا را نیز به صحنه بیاورند و برجام حل و فصل شود. 
خصوصا اینکه ارتباطات اقتصادی ایران با روسیه نیز بد 
نیست و موضع ایران نیز منطقی و معقول بوده و به نظر 
نمی آید که روسیه بخواهد در راه برجام مانعی ایجاد کند. 
منتها همه چیز در هاله ای از ابهام است و هنوز مشخص 

نیست که  روی چه مسائلی پافشاری وجود دارد. 

برجام در هاله ای از ابهام 

علی اصغر زرگر 
تحلیلگر مسائل بین الملل

 هشدار قاطعانه 
مخبر 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه با متخلفان اجرای طرح 
توزیع عادلانه یارانه باید به شدت 
برخورد شود، گفت: سوءاستفاده از 
شرابط موجود و تخلف در زمانی که 
تحول بزرگ اقتصادی در کشور در 
جریان است، به هیچ وجه قابل قبول 
نیست. محمد مخبر در بازدید از 
مرکز پاسخگویی یکپارچه »۱۲۴« 
وزارت صمت که با همراهی سید 
رضا فاطمی امین انجام شد، با 
توضیحات مسئولان مربوطه از روند 
ثبت و پیگیری شکایات مردمی 
و  متخلف  صنفی  واحدهای  از 
همچنین سامانه یکپارچه مدیریت 
بازرسی )سیمبا( مطلع شد. سامانه 
پاسخگویی ۱۲۴ وزارت صمت با ۴۰ 
اپراتور در تهران و بیش از ۳۲۰ نفر 
در سطح کشور، در دو نوبت صبح و 
شب آماده دریافت شکایت مردمی 
از اصناف متخلف در زمینه های 
گرانفروشی، کم فروشی و احتکار 
است که پس از اجرای طرح مردمی 
سازی و توزیع عادلانه یارانه ها 
در  مردم  شکایات  به  رسیدگی 
سریع ترین زمان ممکن رسیدگی 

و بررسی می شود.

شرایط مثل آبان 98 
نخواهد شد

فعال سیاسی  اصولگرا درباره 
تأثیر گرانی ها گفت: »فکر نمی کنم 
طغیان اجتماعی به مثابه واکنش ها 
به افزایش قیمت بنزین و آنچه در 
آبان98 رخ داد، باشد چون در قصه 
بنزین بخشی از جامعه دو قطبی 
شده بود و معمولا وقتی که مسئولان 
یک حرکتی را شروع کنند شاید از 
کنترل شان خارج شود وقتی در 
زمینه بنزین آن طغیان به وجود 
اصولگراها چراغ  از  آمد بخشی 
سبز نشان دادند.  احمد بخشایش 
اردستانی افزود: با توجه به اینکه 
این گرانی ها مربوط به گرانی های 
جهانی هم هست و همه جهان دچار 
این موضوع شده است و جمهوری 
اسلامی هم امور فقرا را از طریق 
کمیته امداد و کمک های دیگر سعی 
می کند آرام کند البته عده زیادی از 

آن در حال انتقام گیری هستند.

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه در 
خصوص نتایج سفر انریکه مورا مسئول هماهنگ 
کننده مذاکرات وین به تهران و تلاش های رژیم 
صهیونیستی در راستای عدم حصول نتیجه در 
جریان مذاکرات وین اظهار داشت:  هر موقعی 
که ابتکار و تحرکی در حوزه دیپلماسی انجام 
می شود رژیم جعلی اشغالگر قدس تحریکات 
خود را ضد دیپلماسی انجام می دهد و این چیز 
جدیدی نیست. سعید خطیب زاده گفت: در 
ادامه تماس ها که بین ایران و هماهنگ کننده 
مذاکرات وین انجام می شد آقای امیرعبداللهیان 
و آقای بورل در جریان مذاکره تلفنی خود توافق 
کردند تماس ها به صورت حضوری انجام شود و 
در همین چارچوب آقای مورا به تهران آمدند. 
مذاکرات جدی در طول این سفر و معطوف به 
نتیجه و همراه با ابتکارات خاص از طرف ایران 
انجام شد.  در این سفر آقای مورا و آقای باقری 
چندین دور گفت وگوی طولانی داشتند. در مورد 
برخی راه حل هایی که پیشنهاد شد اگر طرف 
آمریکایی پاسخ دهد ما می توانیم در موقعیتی 
قرار بگیریم که همه طرف ها برای انجام توافق به 
وین برگردند. وی افزود: اگر امروز آمریکا تصمیم 
سیاسی خود را بگیرد و اعلام کند می توانیم گام 
مهمی را در راستای پیشرفت مذاکرات انجام 
دهیم. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در ارتباط 
با سفر امیرقطر به تهران و برخی مباحث مطرح 
شده در مورد این سفر از جمله اینکه دو دستور 
کار مهم سفر امیرقطر به تهران رایزنی در ارتباط 
با تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا و همچنین 
تسهیل آزادسازی بخشی از منابع بلوکه شدن 
ایران در خارج از کشور بوده بیان کرد: سفر امیر 
قطر به تهران در پاسخ به سفر چندی پیش آقای 
رئیسی، رئیس جمهور به دوحه بود. در این سفر 
چندین پرونده، موضوع دوجانبه و رایزنی های 
منطقه ای مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت. ما 
از تمامی تلاش های دولت قطر و شخص امیر 

قطر برای حل و فصل موضوعاتی که در منطقه 
وجود دارد و برخی موضوعاتی که مرتبط با ایران 
است تشکر می کنیم.  از تلاش های صادقانه 
امیرقطر قدردانی می کنیم و دوستی با قطر را 
ارج می نهیم. خطیب زاده در ارتباط با اظهارات 
بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
بعد از سفر آقای مورا به تهران مبنی بر اینکه 
مذاکرات از بن بست خارج شده عنوان کرد: در 
مورد اظهارات ایشان به نظرم باید بیشتر جنبه 
ایجابی این اظهارات مدنظر قرار بگیرد. اینکه 
در یک یا دو نقطه اختلافاتی در مذاکرات داشته 
باشیم یک امر غیر طبیعی نیست. رفت و آمدهای 
پیام ها هیچ وقت در هیچ نقطه ای متوقف نبوده 
است و همان طور که گفتم مناسب است از منظر 
ایجابی به این اظهارات توجه کنیم. وی ادامه داد: 
ملاقات ها در تهران مسیر درستی را پیش آورده 
است حرکت رو به جلو بوده است ابتکاراتی که 
اعلام شده از سوی ایران قابل اجرا است و به نظر 
می رسد از نظر اتحادیه اروپا قابل اجراست. تنها 
منتظر تصمیم واشنگتن هستیم. ما اکنون نسبت 
به قبل از سفر آقای مورا در تهران در موقعیت 
بهتری قرار داریم. آن چه که امروز در دسترس 
است چند قدم جلوتر از قبل از سفر آقای مورا 
به تهران است. سخنگوی وزارت امور خارجه 
در ارتباط با درخواست های فرابرجامی و اینکه 
آیا ایران نیز در خواست های فرابرجامی دارد، 
اذعان کرد: این آمریکا است که به تعهدات خود 
در برجام بعضا عنوان برچسب فرابرجامی می زد 

که این از اساس غلط است.
سخنگوی دستگاه در این باره که اگر آمریکا 
به پیشنهادات مطرح شده پاسخ دهد ما به وین 
برمی گردیم آیا این بازگشت به وین برای ادامه 
مذاکرات است یا امضای توافق اذعان کرد: در 
خصوص وین مذاکرات متوقف نشده است که 
بخواهد در وین ادامه پیدا کند. همان طور که 
پیش از این بارها گفته ام پیام ها بین طرفین 

به صورت مستمر رد و بدل شده است و سفر 
اخیر آقای مورا به تهران در این راستا بود که در 
رفت و برگشت ها تسریع پیدا کند. خطیب زاده 
گفت: در مورد معدود مسائل باقی مانده اما مهم، 
اگر مسائل حل شود به وین برای اعلام توافق 

می رویم. 
هر جا نخواستند توافق کنند برچسب 

فرابرجامی به آن زدند 
میخائیل  اظهارات  درباره  همچنین  وی 
اولیانوف، سفیر روسیه در وین در ارتباط با 
مذاکرات وین تصریح کرد : نقش روسیه در 
مذاکرات وین نقش سازنده و مثبتی بود. من 
درباره توئیت های پراکنده افراد صحبت نمی کنم. 
صدایی که ما می شنویم صدایی است که در 
ملاقات آقایان لاوروف و امیرعبداللهیان در مسکو 
همه شنیدند و هم لاوروف پشت تریبون اعلام 
کرد که اگر امروز توافق شود روسیه هیچ مشکلی 
ندارد و تلاش می کند و موضع رسمی دولت 
روسیه را گفت و هم آقای امیرعبداللهیان موضع 
ایران را به صراحت بیان کردند. خطیب زاده در 
مورد سفر انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات 
وین به تهران و این که آیا دست خالی آمد و دست 
پر رفت یا آنها هم ابتکار و پیشنهادی داشتند 
افزود : آقای مورا با دستورکار مشخصی به ایران 
آمدند. مذاکرات در تهران همراه با ابتکارات ویژه 
خاص ایران بود. ایران از آغاز مذاکرات، چندین بار 
این خلاقیت ها را به کار برد که کم کاری ها و عدم 
تصمیمات سیاسی طرف مقابل را مرتفع کند. 
متاسفانه تا امروز توافق، منتظر تصمیم سیاسی 
در واشنگتن است. وی اظهار کرد: اصطلاحاتی 
مانند »فرا برجامی« که بعضا از سوی مقامات 
آمریکایی می شنوید، موضوعی است که آن ها از 
روز اول مذاکرات هر جایی که نخواستند توافق 
کنند و به تعهدات شان عمل کنند یک برچسب 
فرابرجامی به آن زدند که به تعهدات شان عمل 

نکنند. 

سخنگوي وزارت خارجه با اشاره به سفر مورا:

منتظر پاسخ آمریکا هستیم
   اگر طرف آمریکایی پاسخ دهد ما می توانیم در موقعیتی قرار بگیریم که همه طرف ها برای انجام توافق به وین برگردند

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
دانش بنیان شدن و افزایش صادرات صنایع نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی اظهار داشت: در کنار 
توسعه کیفی، توسعه کمی صنایع نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی می تواند به ایجاد اشتغال 
دانش بنیان و ارتقای ظرفیت های صادراتی کشور 
منتج شود. آیت ا... دکتر سید ابراهیم رئیسی دیروز 
دوشنبه در بازدید از بیست و ششمین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با بیان 
اینکه در سال های اخیر در صنعت نفت کشور 
اقدامات خوبی در راستای ارتقای فعالیت های 
فناوری پایه و علم پایه دنبال می شود، گفت: 
شرکت های فعال در عرصه صنعت نفت اقداماتی 
را در این راستا آغاز کرده اند که باید این روند 
سرعت بیشتری بگیرد. رئیس جمهور با تاکید 
بر ضرورت ضمیمه شدن دانایی به توانایی افزود: 
اگر دانایی ها و دانش ضمیمه توانمندی ها شود، 
می توان کار قابل ارائه در بازارهای داخل و خارج 
ارائه کرد. دکتر رئیسی با بیان اینکه نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
ایران از رویدادهای مهم صنعتی در کشور است، 
خاطر نشان کرد: از همه دست اندرکاران، وزیر 
نفت و شرکت هایی که فعالانه در این نمایشگاه 
حضور یافته و محصولات شان را عرضه کردند، 
قدردانی می کنم و امیدوارم در آینده شاهد توسعه 

کمی و کیفی بیشتری در این صنعت باشیم. 
رئیس جمهور در مورد ارزیابی خود از سطح کیفی 
و کمی این نمایشگاه بیان کرد: گزارش هایی که 
به بنده رسیده و گفت وگوهایی که در جریان این 
بازدید با مسئولان غرفه ها داشتم، حاکی از آن 
است که پیشرفت خوبی به ویژه در عرصه کیفی 
صورت گرفته است و این موضوع، آینده بسیار 
روشنی را نوید می دهد. آیت ا... رئیسی با بیان 
اینکه جمهوری اسلامی ایران یکی از کشورهای 
مهم صادرکننده نفت، گاز و محصولات پتروشیمی 
متخصصان  کرد:  تصریح  است،  جهان  در 
کشورمان در این حوزه حرف های زیادی برای 
گفتن دارند. اینکه ۷۰ درصد تجهیزات صنایع 
نفت، پتروشیمی و گاز مورد نیاز را متخصصان 
و شرکت های ایرانی در داخل کشور تولید 
می کنند، بسیار مایه خوشحالی و امیدوارکننده 
شود.  اکتفا  نقطه  این  به  نباید  اما   است، 
 رئیس جمهور با بیان توصیه هایی به مسئولان 
اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه ها تاکید کرد: 
بخش زیادی از مردم نسبت به طرح دولت آگاهی 
پیدا کردند اما هنوز برای برخی ابهام وجود دارد 
که باید با استدلال برای آنها اقناع سازی شود. 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در جلسه روز یکشنبه 
هیات دولت از رهبر معظم انقلاب برای حمایت 
و تاکید ایشان بر همراهی همگانی برای اجرای 

موفق برنامه های اقتصادی دولت قدردانی کرد و 
عنوان کرد: همراهی و کمک مردم به دولت برای 
اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه ها حقیقتاً جای 
تقدیر دارد و به رغم تلاش شبانه روزی رسانه های 
معاند مردم آگاه و هوشیار ایران آنها را در رسیدن 
به اهداف شان ناکام گذاشتند. دکتر رئیسی اضافه 
کرد: در جریان حمله سایبری به پمپ بنزین ها که 
اخلال موقتی در سامانه ها به وجود آمد و با تلاش 
به موقع مسئولان ذیربط کنترل شد می خواستند 
کشور یکباره دچار التهاب و آشوب شود اما به 
فضل خدا و هوشیاری مردم در آنجا هم ناکام 
ماندند. رئیس جمهور با قدردانی از تیم اقتصادی 
دولت و همه مسئولانی که میدان دار اجرای طرح 
عادلانه سازی یارانه ها هستند، نکاتی را در این 
خصوص متذکر شد و این نکات را تضمین کننده 
 موفقیت دولت در اجرای این طرح دانست. 
آیت ا... رئیسی تشدید نظارت به منظور کنترل 
قیمت ها را بسیار ضروری خواند و تاکید کرد: هیچ 
کالا و خدماتی نباید تحت هیچ شرایطی بیش از 
رقم مصوب ستاد تنظیم بازار افزایش یابد. دکتر 
رئیسی بر لزوم تداوم تبیین جزئیات نحوه توزیع 
یارانه ها، ابعاد و آثار آن برای مردم تاکید کرد و 
گفت: بخش زیادی از مردم نسبت به طرح دولت 
آگاهی پیدا کردند اما هنوز برای برخی ابهام وجود 
دارد که باید با استدلال برای آنها اقناع سازی شود.

رئیس جمهور: 

امروزتجهيزاتصنعتنفتدرداخلتامينمیشود
   تا رفع همه ابهامات طرح اصلاح اقتصادی افکارعمومی اقناع  شوند

لزوم ارائه برنامه 
 پرداخت یارانه ها 

به قشر محروم

رئیس فراکسیون مناطق محروم 
در مجلــس گفت: از دولتمردان 
می خواهیم که با برنامه ای درست، 
پرداخت یارانه ها به دهک های پایین 
درآمدی را صورت دهند تا با توجه به 
آزادسازی قیمت ها، قشر محروم و 
مستضعف و کم درآمد جامعه آسیب 
نبینند. سیدعلی موسوی  گفت: با 
توجه به اینکه بحث مردمی سازی 
اقتصاد مطرح است و با توجه به 
اینکه بحث عدالت اقتصادی و عدالت 
در درآمدها در دستور کار قرار دارد، 
باید اقداماتی صورت گیرد که قشر 
محروم و مستضعف و کم درآمد 
جامعه کمترین آسیب را ببینند. 
این نماینده مجلس در دوره یازدهم 
ادامه داد: بحث امروز ما، قشر محروم 
و مستضعف و کم درآمد جامعه است 
تا  در این اوضاع دچار خسارت و 
آسیب نشوند که در این خصوص از 
مسئولان امر به فراکسیون مناطق 
محروم دعوت بعمل می آید تا با 
حضور در فراکسیون توضیحات 
لازم را درمورد پرداخت یارانه ها 
به دهک های پایین درآمدی ارائه 

کنند.


